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مشکلات روزافزون دشت تهران
|  علی شریعتی|  

شــبکه توزیع آب تهــران با عمری ۹۰ ســاله 
قدیمی ترین لوله کشی آب شــرب کشور است که 
نزدیک به ۳۰ درصد از آب شــرب مردم تهران را به 
دلیل فرســوده بودن هدر می دهد. درواقع دشــت 
تهران با یک سیستم بسیار گسترده آبیاری قطره ای، 
شامل لوله های فرسوده، شکسته و دارای نشتی در 

حال آبیاری است.
این دشــت قبل از این، بــا دو روش دیگر آبیاری 
می شــد. روش اول روش طبیعی که بارش باران و 
نفوذ آب از طریق گستره خاک، مراتع و فضای سبز 
آن بــود و روش دوم جذب آب از دیــواره چاه های 
فاضلاب جذبی خانه ها در معماری ســنتی و نفوذ 
آن به ســفره های زیرزمینی که بر آلودگی سفره ها 

نیز موثر بود.
دشت تهران با گســترش روزافزون شهرنشینی، 
حاشیه نشینی و رشد افقی شهرها به  حدی رسیده 
که حتــی در پارک هــا و فضای ســبز آن  که تنها 
روزنه های نفوذ آب باران به ســفره های زیرزمینی 
بودند نیز یا با آســفالت خیابان ها و بزرگراه ها و یا با 
میلیون ها ساختمان مانند ســایر نقاط شهرهای 
این دشت پوشیده شده و آب باران به جای نفوذ در 
دل خاک به روان آب ها و فاضلاب منتقل می شــود. 
از طرفی با گســترش شــبکه جمع آوری فاضلاب 
شهری )اگو( و فاضلاب ملی ساختمان های تهران 
برای استفاده بهینه از آن و عدم آلودگی سفره های 
زیرزمینی، از جذب و تقویت کمی منابع زیرزمینی 
حذف شده است. در  سال آبی ۹۶-۹۵ یک میلیارد 
و ۲۵ میلیــون مترمکعب آب به شــبکه توزیع آب 
تهران وارد شــده که ۲۷۳ میلیــون مترمکعب آن 
از منابع زیرزمینی برداشت شــده است. در همین 
حال حدود ۲۵۰ میلیون متر مکعب از آب شــرب 
تهران از طریق شبکه توزیع فرســوده هدر رفته و 
قسمت اعظم آن به منابع زیرزمینی بازگشته است. 
صرف نظر از این که برداشــت ها از آب های سطحی 
توسط سدهای پنجگانه تهران نیز بر کاهش سطح 
آب های زیرزمینی تأثیر می گــذارد، تنها راه تغذیه 
این سفره ها که هر ساله به وسیله هزاران حلقه چاه 
مجاز و غیرمجاز در حال تخلیه و موجب فرونشست 
سالانه ۳۶ سانتیمتری دشــت تهران شده است، 
تغذیه از طریق هدررفت آب شرب تهران در شبکه 
توزیع فرسوده آن است.  شهر تهران از نظر ریسک 
زلزله در میان ۱۰ شهر اول دنیاست. در این وضعیت، 
مقاومت این شهر با فرونشست حدود چهار متری در 
یک دهه گذشته مقاومتش در مقابل زلزله از ۶ ریشتر 
به ۵/۴ ریشتر کاهش یافته است. این فرونشست ها در 
خارج از شهر های استان تهران و مناطق روستایی و 
بیابانی هولناک و عجیب است و با پوک شدن خاک 
زیر شبکه مترو، بزرگراه ها، خیابان ها و ساختمان ها 
به دلیل خالی شدن سفره های زیرزمینی، بعید نیست 
که در داخل شــهر نیز ناگهان شــاهد فرونشستی 
باشیم که حفره ای به اندازه یک ساختمان دو طبقه 

در وسط یک بزرگراه ایجاد کند.
با این اوصاف اگر مدیریت شــهری کلانشــهر 
تهران و سایر شــهرهای استان که بر دشت تهران 
گســترده اند، خیلی زود راه چاره ای برای احیای 
سفره های زیرزمینی این دشت ها نیابند، تنها راه 
عملی بــرای به تأخیر انداختن فرونشســت های 
فاجعه بار که زلزله خاموش نام دارند، ترمیم نشدن 
شبکه آبرسانی و حتی تخریب لوله های آب شرب 
و ایجاد نشــتی در آنها توســط حفارین محترم 
شــرکت های گاز و مخابرات و... اســت تا آبیاری 
۲۵۰ میلیون مترمکعبی دشت تهران توسط شبکه 
فرســوده توزیع آب تهران به بیش از ۴۰۰ میلیون 
مترمکعب رســیده و فرونشست ها به تعویق افتد؛ 
چرا که فرونشست ها به زودی منجر به شکستن و 
انفجار لوله های گاز شهری، شکستگی در تونل ها 
و ریزش آنها و ســقوط ساختمان های چند طبقه 
خواهد شــد و قطعا زودتر از تشــنگی، جان مردم 

تهران را خواهد گرفت.

معاون میراث فرهنگی هرمزگان: 

دیوار قلعه پرتغالی ها را ویران 
کردند

ایرنا| معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری هرمزگان از 
تخریب بخشی از دیوار قلعه پرتغالی های جزیره 
هرمز خبر داد. اشــکان مختاری بــا بیان این که 
احتمــال عمدی بودن این تخریــب وجود دارد، 
گفت: »به احتمال زیاد فرد یا افرادی که از خیابان 
کنار دیوار قلعه عبور می کردند، در سه روز گذشته 
این دیوار را تخریب کرده اند و حجم تخریب شده 
کمتر از یک مترمربع اســت.« او ادامه داد: »ابعاد 
این قلعه تاریخــی، قرارگیری آن در کنار خیابان 
اصلی، محدودیت نیروهای انسانی یگان حفاظت 
و امکانات محدود، حفاظت بنا را با دشواری روبه رو 
کرده است.« مختاری همچنین گفت: »این قلعه با 
وجود مرمت هایی که در سال های گذشته روی 
آن انجام شــده، همچنان نیازمند مرمت است 
که برای همین منظور، تقاضای ۳۰ میلیارد ریال 
اعتبار به سازمان برنامه و بودجه داده شد.« معاون 
میراث فرهنگی همچنین گفت: »رئیس سازمان 
برنامه و بودجه با اختصاص این مبلغ برای مرمت 
قلعه پرتغالی های هرمز موافقت کرد و باید منتظر 
دریافت بودجه ماند. امیــد می رود با دریافت این 
اعتبار بتوان ۷۰ درصد قلعه پرتغالی های جزیره 
هرمز را مرمت کــرد و امکانــات حفاظتی بنا را 

افزایش داد.«

میز خبر

سخنگوي شركت كنترل كیفیت هواي تهران: 

42 درصد پاییز ۹۶ تهران در آلودگی 
هوا گذشت

خبرآنلاین| دیروز پنجاه و پنجمیــن روز آلوده 
 سال ۹۶ تهران ســپری شد. لیلا نظري، سخنگوي 
شرکت کنترل کیفیت هواي تهران در این باره گفت: 
»آن گونه که نتایج پیش بیني کیفیت هواي تهران 
نشان مي  دهد، دیروز دوشنبه، ۲۰ آذر، هواي تهران 
براي گروه  هاي حساس ناســالم بود. به این ترتیب 
کودکان، زنان باردار، ســالمندان و بیماران قلبي- 
ریوي تا سالم شدن هوا باید از تردد طولاني مدت در 
هواي آ زاد خودداري کنند.« او ادامه داد: »با گذشت 
8۰ روز از پاییــز ۹۶، ۴۲ درصد روزهــا در آلودگي 
گذشته است. همچنین از ابتداي  سال جاري تاکنون 
هوا ۱۲روز پاک، ۱۹۹ روز سالم، ۵۴ روز ناسالم براي 
گروه هاي حساس و یک روز ناسالم براي همه بوده 
اســت.«  همچنین حسین شــهبازي، مدیر واحد 
پیش بیني شرکت کنترل کیفیت هواي تهران گفت: 
»نتایج حاصل از پیش بینی پارامترهای هواشناسی 
برای شهر تهران حاکی از برقراری جوی نسبتا آرام 
در روز دوشنبه بوده و در برخی ساعات همراه با وزش 
باد موثر خواهد بود. به تدریج در روز سه شنبه بر میزان 
ناپایداری جوی افزوده شده و وزش باد موثر به ویژه 
در ساعات بعدازظهر پیش بینی می شود. همچنین 

دماي امروز افزایش نسبی خواهد یافت.

رئیس اداره حفاظت محیط زیست ورامین: 

پرندگان به تالاب بندعلیخان نیامدند
ایرنا| آب به تالاب فصلی بندعلیخان نرســید و با 
نباریدن باران، این تالاب چنان خشک شده که امسال 
هیچ پرنده مهاجری به ورامین نیامده است. رئیس اداره 
حفاظت محیط زیست ورامین با اعلام این خبر گفت: 
»با خشک شدن این تالاب که سد مستحکمی در برابر 
پیشروی کویر محسوب می شود، مشکلات عدیده ای 
برای مناطق جنوبی اســتان تهــران ازجمله هجوم 
ریزگردها و پیشــروی کویر به وجود می آید، ضمن 
این که با تغییر عادت کوچ پرندگان، در سال های آینده 
این منطقه دیگر شاهد پرنده مهاجر نیست.« منصور 
گل محمدی ادامه داد: »تــالاب فصلی بندعلیخان، 
مهمترین زیست بوم استان تهران محسوب می شود 
که در سال های پرآبی، صدها  هزار پرنده آبزی و کنار 
آبزی برای زمستان گذرانی به آن کوچ می کردند ولی 
در سال های اخیر به دلیل کاهش میزان بارش نزولات 
جوی و ورودی آب رودخانه های شــور و شیرین، این 
تالاب خشک شده و پرنده ای نیز به این منطقه کوچ 
نکرده است.« او همچنین گفت: »امسال نیز این تالاب 
با کاهش شدید ورودی آب مواجه و عملا خشک شده 
اســت، بنابراین نباید انتظار داشت که پرنده ای برای 
زمستان گذرانی به آن کوچ کند و به غیر حدود یک هزار 
قطعه اردکی که در حاشیه رودخانه شور و شیرین و 
مناطقی که اندکی آب انباشته شده حضور دارند، پرنده 
دیگری در منطقه یافت نمی شــود.« گل محمدی با 
اشاره به اجرای طرح سرشماری حیات وحش مناطق 
حفاظت شده شهرستان ورامین گفت: »با اجرای این 
طرح در مناطق حفاظت شــده، بیش از ۳۵۰ رأس از 
وحوش شامل کل، بز و قوچ مشاهده و سرشماری شد 
و تعداد وحوش در این منطقه نسبت به  سال گذشته 

تغییر نداشته است.«
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محمد باقرزاده- شهروند| خشت آغازین شورای 
پنجم شهر تهران با اتفاقی کم سابقه بنا نهاده شد؛ عصر 
۱۹ مرداد امسال و درحالی  که خبرنگاران صدها رسانه 
پشت در بسته اتاقی در ساختمان شماره ۲ شورا در انتظار 
خبر انتخاب شــهردار تهران بودند، یکی از اعضای این 
شورا، در کانال تلگرامی خود از رأی قاطع به شهردارشدن 
»محمدعلی نجفی« نوشــت تا در کنار بهت و حیرت 
خبرنگاران، چهره تازه ای از مسئولان امروزی به نمایش 

گذاشته شود.
اصطلاح »مسئول  خبرنگار« اگرچه شاید گوشه ای از 
فعالیت بعضی مدیران را در شبکه های اجتماعی پوشش 
دهد اما نوع فعالیت این افراد تنها به خبررسانی خلاصه 
نمی شود، به طوری  که هشتگ سازی و اظهارنظر درباره 
هر موضوعی حالا تبدیل به جریان غالب حضور مسئولان 
در شبکه های اجتماعی شده است. سبک و سیاق متفاوت 
حضور مدیران دیگــری در شــبکه های اجتماعی که 
اســتقبال کاربران را هم به  همراه داشته، این پرسش  را 
مطرح می کند که نحوه درســت فعالیت مسئولان در 
شبکه های اجتماعی باید به چه صورت باشد و آیا می توان 

نوع فعالیت این افراد را از حوزه مسئولیت آنها جدا کرد؟ 
غیرفعال، فعال، بیش فعال

تعداد مدیران فعال در شبکه های اجتماعی روز به روز 
درحال افزایش اســت، هرچند که هنــوز بعضی وزرا و 
مدیران علاقه  چندانی بــه عضویت در این فضاها ندارند 
و همیشــه با عباراتی کلی درباره فضای مجازی سخن 
می گویند؛ درحالی  که  منشأ بســیاری از تحولات امروز 
خبری به همین شــبکه های اجتماعــی برمی گردد. 
یکی از پرســروصداترین بحث های چندماه گذشــته 
در شــبکه های اجتماعی، گزینه های احتمالی تصدی 
وزارت علوم بوده که کاربران این شبکه ها، هشتگ های 
مختلفی را دراین باره ســاختند و حول آن نظر خود را 
انتشــار می دادند. حجم این فعالیت ها امــا در روزهای 
مطرح شدن نام »منصور غلامی« برای این وزارتخانه، به 
بیشترین حد خود رسید و کمپین های مختلفی در این 
زمینه ایجاد شــد. با وجود تمام انتقادات، غلامی توسط 
رئیس جمهوری به مجلس معرفی شــد و توانست نظر 
اعتماد نمایندگان را هم جلب کند اما هیچ گاه حضوری 
در شبکه های اجتماعی نداشته است. او حالا که به وزارت 
رســیده، برنامه دارد که با هماهنگــی مجموعه روابط 
عمومی، در شبکه های اجتماعی به فعالیت بپردازد. وزیر 
علوم در این باره به »شهروند« می گوید: »برای عضویت 
و حضور در این فضای مجازی برنامه دارم. خودم شخصا 
یا از طرف مجموعه عضو خواهم شد.« او درباره سیاست 
خود برای فعالیت در این شبکه ها هم می گوید: »هنوز 
درباره توییتر و اینســتاگرام اطلاعات زیادی ندارم ولی 
سعی می کنم در روزهای آینده وارد شوم. باید با دوستان 
هماهنگ کنیم که ببینیم روند چطور است.« وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری از حضور  درصد بالایی از دانشجویان و 
دانشگاهیان در توییتر و اینستاگرام آگاه است و آن طور 
که خودش می گوید، درحال هماهنگی با دوســتان و 
همکاران اســت که بعد تصمیم بگیرد فعالیتش در این 
شبکه ها به چه صورت باشد. او حالا می داند که نتیجه و اثر 
هر اظهارنظر و تصمیم  تازه اش را می تواند در شبکه های 
اجتماعی جست و جو کند و می خواهد این تأثیر را درحد 

توان بی واسطه لمس کند.
»گزارش دادن به مردم عزیز«

تعداد زیادی از نمایندگان مردم در مجلس شــورای 
اسلامی، دارای حساب شخصی در شبکه های اجتماعی و 
کانال تلگرامی هستند و مدیریت این فضاها را هم شخصا 
برعهده می گیرند یا نظارت مستقیمی بر این کار دارند. 
»غلامرضا حیدری« یکی از نماینده های مردم تهران در 
مجلس شورای اسلامی است که با آغاز دوران نمایندگی، 
فعالیت خود در شبکه های اجتماعی را هم به طور جدی 
آغاز کرده است. او درباره سیاست کلی خود برای فعالیت 
در چنین فضاهایی و همچنین موارد قوت این عضویت 
به »شــهروند« می گوید: »برای من بیشترین کارکرد، 
گزارش دادن به مردم عزیز است؛ گزارش بازدید، کارها، 
نطق ها و.. بعضــی از مطالب در فضــای مجازی حالت 
ارتباط لینک به لینک است و می چرخد. یعنی شما در 
یک وســعت خیلی زیاد از گزارش ها مطلع می شــوید. 
از طرف دیگر، مردم هم متقابلا با ما در تماس هستند و 
نقطه نظرات خود را می گویند. نکته دیگر از طریق فضای 
مجازی ما خیلی سریع در جریان اخبار قرار می گیریم. 
علاوه  بر این، اگر مردم خواسته ای عمومی؛ مانند مطالبه 
فرهنگیان داشته باشــند، در این فضا مطرح می شود.« 
حیدری اما معتقد است که مسئولان مدام باید به خود 
گوشــزد کنند که در این فضا غرق نشوند و مسئولیت 
اصلی خود را فراموش نکنند: »بحث مدیریت زمان خیلی 
مهم است، این که فرد بتواند مدیریت زمان قوی داشته 
باشد و در این فضا غرق نشود، باید مدام به خود گوشزد 
کنیم که ما نماینده مردم هستیم و نه فعال شبکه های 
اجتماعی.« نگاهی کلی به عملکرد تعدادی از نمایندگان 
فعال در این شبکه ها نشــان می دهد که این عضویت، 
زمان و وقت زیادی از آنها می گیرد. حیدری با اشــاره به 
این موضوع و تأکید بر این که روزانه زمان کمی را به این 
کار اختصاص می دهد، توضیح می دهد: »مدیریت زمان 
مهم است و قدرت تشخیص یک مسئول و نماینده هم 
باید وجود داشته باشد. گاهی دیده شده که بعضی افراد 
و مســئولان تحت تأثیر اخبار نادرست قرار می گیرند و 

متناسب با این فضا جهت گیری می کنند.« 
تبلت های حاشیه ساز این روزها چه می كنند؟

»وضعیت کنونی شــهر ما چگونه است؟ در کدام یک 
از مناطق شــهرداری تهران با توجه ویــژه به توان یابان 
پیش بینــی و اقدام شــده اســت؟ آیا جداســازی و 
خانه نشین شــدن توان یابان مصداق تبعیض و نابرابری 
نیست؟«؛ این توییت یکی از اعضای کنونی شورای شهر 
تهران است که احتمالا با یکی از تبلت های حاشیه ساز 

شورای پنجم نوشته شده است. شهریور امسال و پس از 
اعلام خبر هزینه یک میلیاردی شورای جدید برای خرید 
تبلت و خودرو، سخنگوی شورا خرید این تبلت ها را »در 
راستای هوشمندســازی و امکان دسترسی ۲۴ساعته 
به اتوماســیون، گزارش ها، مکاتبات و گردش کار آنها« 
دانست و گفت که »هیأت رئیسه هرگونه مکاتبه کاغذی 
را در شــورای پنجم متوقف کرده است.« چند روز پس 
از خبری شدن این موضوع، رئیس شورا هم از دسترسی 
حدود ۶۳ هزار نفر در شورا و شهرداری به اتوماسیون اداری 
سخن گفت که پیش از این با کامپیوتر و لپ تاپ کار خود 
را انجام می دادند و حالا روی به دستگاه سبک تر آورده اند. 
براســاس این گفته ها، پیش بردن کارهــا و مکاتبات با 
استفاده از فناوری، بخش جدایی ناپذیر مدیران شهری 
شده که شــاید همین عضویت و فعالیت در شبکه های 
مجازی را هم بتوان بخشی از کار این افراد دانست. اعضای 
کنونی شورای پنجم و بسیاری از مدیران شهری، به طور 
جدی در اینستاگرام، توییتر و تلگرام فعالند اما این نوع 
کار آنها در این شبکه ها بســیار متفاوت است و هرکس 
سبک و شیوه خاص خود را دارد. نگاه کلی به نوشته های 
این افراد، نشــان می دهد که هرکدام از این مسئولان با 
رویکرد و سلیقه شخصی در این فضاها می نویسد و  آن 
را منفک از وظیفه و مسئولیت خود می داند؛ موضوعی 
که در بین مدیران شهرداری هم دیده می شود و رئیس 
مرکز ارتباطات و امور بین الملل شهرداری تهران هم آن 
را انتخاب شخصی مدیران می داند. »امین عارف نیا« که 
در کنار مدیریت روابط عمومی مشاور شهردار تهران هم 
هست، در پاسخ به این پرسش »شهروند« که آیا مدیران 
این مجموعه برای عضویت در شــبکه های سیاســت  
مشخص خواهند داشــت، می گوید: »این حوزه حریم 
خصوصی افراد اســت و ما در این بحث وارد نمی شویم. 
ما قایل به دخالت در این حوزه ها نیســتیم و هر فردی 
خود تصمیم می گیرد که چه نوع فعالیتی در شبکه های 
اجتماعی داشته باشد.« عضویت در بعضی شبکه های 
اجتماعی مثل توییتر همچنان در ایران خلاف  قانون به  
حساب می آید و این درحالی  است که بسیاری از مدیران 
ارشد، این فضا را منبع اصلی اعلام و انتشار نظرات خود 
کرده اند. شهرداری تهران هم صاحب یک حساب رسمی 
در این شبکه است که بسیاری از دنبال کنندگان اخبار 
شهری، عملکرد آن را مثبت ارزیابی می کنند. عارف نیا 
اگرچه تأکید بر رعایت کردن قوانین شــورایعالی فضای 
مجازی در فعالیت شهرداری در شبکه های مجازی دارد، 
درباره رویکرد کلی و برنامه های آینده این حساب ها هم 
می گوید: »رویکرد ما این است که هر رسانه ای در مرحله 
اول، درحوزه کاری تعریف شــده، فعالیت کند. علاوه  بر 
این، حساب های مربوط به شــهرداری تهران در فضای 
مجازی و شــبکه های اجتماعی، آگاهی به شهروندان و 
اطلاع رسانی و گزارش دهی درباره عملکرد است. یعنی دو 

معیار آگاهی بخشی و گزارش دهی مدنظر است.« 
وقتی رئیس جمهوری هم پاسخگوی كاربران 

می شود
»دوســتان یکی به محمود صادقی بگه که به خدا ما 
کاره ای نیســتیم، حداقل این سوال ها را همون مجلس 
مطرح کنه شاید کسی جوابشو بده.«؛ این انتقاد و موارد 
مشابه را بارها کاربران شــبکه های اجتماعی نسبت به 
نوشته های مســئولان و منتخبان مردم بیان کرده اند و 
به نظر می آید نوع فعالیت ایــن افراد، با انتقادات فراوانی 
روبه رو است. فعالان شبکه های اجتماعی چه انتظاری 
از حضور و شــیوه فعالیت مسئولان در چنین فضاهایی 
دارند؟ »شــهرام شریف«، فعال شــبکه های اجتماعی 
و خبرنگار حــوزه فناوری در پاســخ به این پرســش 
»شهروند« می گوید: »یکی از دغدغه های من همیشه 
این بوده که چطور می توان مســئولان شهری و شورای 
شــهر را ترغیب کرد که در شبکه های اجتماعی فعال و 
از این طریق در برابر مردم پاسخگو باشند و این بهترین 
روش نظارت بر عملکرد مســئولان و تلاش برای ایجاد 
جامعه ای شفاف و سالم است.« او ادامه می دهد: »نگاهی 
به سابقه فعالیت مسئولان نشان می دهد که نوع فعالیت 
آنها عمدتا معطوف به فعالیت سیاســی است و تلاش 
کرده اند به کمک شــبکه های اجتماعی هم در جامعه 
حضور داشته باشند، چون متوجه شــده اند که فضای 
خوبی برای عرض  اندام وجود دارد، با این حال نگاهی به 
فعالیت همین افراد نشان می دهد که بیشتر آنها تعاملی 
با مخاطبان خود ندارند و نوع فعالیت شــان استفاده از 
شبکه های اجتماعی به عنوان یک تریبون اضافه است. 
کمتر دیده ایم مسئولانی وارد دیالوگ با مخاطبان خود 
شوند یا به انتقادها از این طریق پاسخ بدهند. این درحالی 
است که ماهیت شبکه های اجتماعی در تناقض با جریان 
یکسویه اطلاعات است.« او معتقد است که مسئولان باید 
ارتباط با مخاطبان را در این شبکه ها جدی بگیرند و به 
یک مورد از پاسخگویی شــخص اول اجرایی کشور هم 

اشاره می کند: »حدود دو سال پیش، من حساب توییتری 
آقای رئیس جمهوری را منشن کردم و درباره فیلترشدن 
شبکه تلگراف )شبکه ای که متعلق به همین تلگرام است( 
از ایشان انتقاد کردم؛ نوشــتم که دلیل رأی دادن ما به 
شما پیشگیری از فیلترشدن چنین شبکه هایی است، 
چندساعت بعد پاســخی از طرف ایشان منتشر شد که 
قطعا همین طور است و من حتما این موضوع را پیگیری 
می کنــم و آن روز رئیس جمهوری مانع از فیلترشــدن 
تلگرام شــد. این موضوع برای من به عنــوان یک فعال 
شبکه های اجتماعی و خبرنگار حوزه فناوری جالب بود 
که رئیس جمهوری به یک شهروند پاســخ داده است؛ 
این که فردی که قدرت خــود را از مردم گرفته به همان 
مردم پاسخگو باشد. البته انتظار بود که این حرکت باز هم 

ادامه پیدا کند که تابه حال چنین نشده است.«
او ادامه می دهد: »از این جهت می بینیم که در ماه های 
گذشــته و بعد از دو انتخابات گذشــته شــاهد حضور 
مسئولان بیشتری در شبکه های اجتماعی به خصوص 
توییتر که تعاملی ترین شبکه اجتماعی هم است، هستیم؛ 
کارکردهای تعاملی این شــبکه نتایج شگفت انگیزی 
می تواند در جامعــه بگذارد و به واســطه نظارت مردم، 
می تواند مانع فساد شود. اگر نگاهی به حساب توییتری 
شــهرداری تهران در سال های گذشــته داشته باشیم، 
می بینیم که چقــدر مردم گزارش هــای مختلفی را از 
سطح شهر با این حساب شــهرداری مطرح می کنند و 
درباره مشکلات شهری هشدار می دهند. هشدار از طرف 
افرادی داده می شود که تا حد زیادی از نخبگان جامعه 
به حســاب می آیند و موارد مهمی را گوشزد می کنند. 
انتقاد یا پیشنهاد در چنین فضایی، شبیه نوشتن یک نامه 
به شهرداری نیست، چراکه یک موضوع در حضور دیگر 
مخاطبان و شهروندان مطرح می شود و یک نهاد مانند 
شهرداری وقتی با صدای بلند یک شهروند مواجه می شود 
به ناچار مجبور به پاسخ دادن و اصلاح موضوع است. البته 
باید از شــهرداری به دلیل راه اندازی چنین حســابی و 
همچنین پیگیری موارد مطرح شده، تشکر کرد اما همین 

یک حساب برای کل شهر تهران کافی نیست.«

به گفته شــریف: »تعدادی از اعضای کنونی شورای 
شهر، به خصوص سخنگوی شورا، تعامل مناسبی را در 
فضای مجازی با مردم ایجاد کرده اند و حتی دیده شــده 
که در برابر انتقادهــای تند )مثل ماجرای خرید تبلت و 
خودرو برای شورای شهر( ســخنگوی این نهاد تلاش 
کرد پاسخی به سوالات شهروندان معترض داشته باشد. 
به نظر من دیگر اعضای شــورا و علی الخصوص شهردار 
تهران باید حضور در چنین فضاهایی را بر جلسات عمومی 
ترجیح دهند و فضای تعاملی ایجاد کنند. حتی اگر تلاش 
می شود که مسیرهای سنتی ارتباط با مردم حفظ شود، 

مسیرهای نو هم تجربه شود.«
استفاده مدیران اجرایی دیگر کشورهای توسعه یافته 
که تا حد زیادی خاستگاه بکارگیری شبکه های اجتماعی 
هم هستند، چگونه است؟ شــریف درباره این موضوع 
می گوید: »در جامعه آمریکا، بخش عمده اطلاع رسانی 
شــهرداری، پلیــس، فرمانــداری و... در شــبکه های 
اجتماعی و به خصوص توییتر صورت می گیرد. در سیل 
اخیر فلوریدا، یکی از شهرداران از مردم خواسته بود که 
نیاز به هر کمکی دارند در توییتر او را منشــن کنند و از 
همان طریق و در شرایط حساس پیام های اطلاع رسانی 
و هشدار منتشر می شد. به نظر می آید در شرایط بحرانی 
و مواقع حساس، شــبکه های اجتماعی می توانند تأثیر 
حیاتی داشته باشند.« این فعال شبکه های اجتماعی از 
بین رفتن اخبار نادرست و بازار شایعات را هم یکی دیگر 
از کارکردهای شبکه های اجتماعی برای مدیران اجرایی 
می داند: »درصورتی که مســئولان شــهری و عمومی 
حساب تاییدشده در این شبکه ها داشته باشند، امکان 
بروز شایعه هم از بین می رود. شاید خوب است اشاره ای 
به وزیر ارتباطات کنونی داشــته باشیم که از زمان روی 
کار آمدن، روش تعاملی خوبی را در شبکه های اجتماعی 
به خصوص توییتر در پیش گرفته و در شرایطی که زیر 
آماج انتقادها و حملات بسیار قرار دارد، همچنان هم از 
این شبکه ها برای اطلاع رسانی استفاده می کند و هم به 
برخی انتقادها پاسخ می دهد. دیگر اعضای دولت هم کم و 
بیش در این شبکه ها حضور دارند، هرچند همچنان مدل 

استفاده شان یک سویه و یک طرفه است.«
رانت اطلاعاتی همچنان جولان می دهد

دی ماه ۹۴، سخنگوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
از اجرایی شــدن »قانون انتشار و دسترســي آزاد به 
اطلاعات« سخن گفت، اما با گذشت دو سال، اطلاعات 
بارگذاری شده در »سامانه انتشــار و دسترسی آزاد به 
اطلاعات« حتی آمار رسمی منتشرشده در رسانه  های 
عمومی را هم پوشــش نمی دهد تا امــکان گزارش  
تحقیقی برای روزنامه نگاران و پژوهشگران همچنان 
یک پروسه کشدار و طولانی باشــد. در غیاب چنین 
آمار و اطلاعاتی برای شهروندان، تعدادی از نمایندگان 
مجلس، مدیران دولتی و... با انتشار اخبار و اطلاعات در 
دسترس خود، عملا حوزه عمومی مسئولیت را تبدیل 
به امر شخصی و برندســازی در شبکه های اجتماعی 
کرده اند، به گونه ای که امروز نطــق و تذکر در صحن 
علنی مجلس، جای خود را به افشاگری در توییتر داده 

است. 

گزارش »شهروند« درباره نحوه فعالیت مسئولان دولتی و منتخبان مردم در شبکه های اجتماعی كه در 2 سال گذشته وارد مرحله جدیدی شده است

 وزیر علوم در گفت وگو با »شهروند«: درباره توییتر و اینستاگرام اطلاعات زیادی ندارم ولی سعی می كنم در روزهای آینده فعال شوم
 حیدری، نماینده مردم تهران در مجلس: باید مدام به خود گوشزد كنیم كه ما نماینده مردم هستیم نه فعالان شبکه های اجتماعی

 شریف، فعال شبکه های اجتماعی: ارتباط مسئولان و مردم در شبکه های اجتماعی باید دوسویه و تعاملی باشد

مسئول-  خبرنگاران توییت باز


